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A warm welcome to this newest edition of the newsletter, especially to the new schools 
that have recently joined the programme. Firstly,  we would like to apologise for missing 
one issue of the newsletter. The Oct-Dec 2011 issue could not be released due to certain 
technical issues on our part. We will do out best to ensure that the subsequent issues will 
be released on schedule so that you get the most updated news and announcements 
about the Eco-Schools programme. 

On to the matter at hand, this edition  focuses on Step 2 of the Eco-Schools 7-Step 
Methodology, the Environmental Review. In the Spotlight section, we feature SMK Mu-
ÈÉÂÂÁÈȭÓ ÅÎÖÉÒÏÎÍÅÎÔÁÌ ÒÅÖÉÅ× ÐÒÏÃÅÓÓȢ )Î ÔÈÅ 2ÅÓÏÕÒÃÅÓ Ǫ )ÄÅÁÓ ÓÅÃÔÉÏÎȟ ×Å ÓÈÁÒÅ Á 
brief guide on carrying out the environmental review.  

4ÈÅ ÓÐÅÃÉÁÌ ÆÏÃÕÓ ÆÏÒ ÔÈÅ ÎÅØÔ ÉÓÓÕÅ )Ó  Ȱ!ÃÔÉÏÎ 0ÌÁÎȱȢ 7Å ÌÏÏË ÆÏÒ×ÁÒÄ ÔÏ ÙÏÕÒ ÓÕÂÍÉÓȤ
sions related to your efforts at drawing-up and implementing the action plan.  

2ÁÂÉȭÁÈ 

Kata Alu-Aluan daripada Editor 
3ÅÌÁÍÁÔ ÍÅÎÁÔÁÐ  ÅÄÉÓÉ ÔÅÒÂÁÒÕ Ȱ'ÒÅÅÎ &ÌÁÇ 4ÉÍÅÓȱȢ  0ÅÒÔÁÍÁ ÓÅËÁÌÉ  ËÁÍÉ ÉÎÇÉÎ 
memohon maaf kerana  tidak dapat menerbitkan satu isu newsletter ini, iaitu isu Oct-Dis 
2011  di atas  beberapa halangan teknikal. Kami akan cuba sedaya-upaya untuk memas-
tikan  isu-isu seterusnya dikeluarkan mengikut jadual supaya anda mendapat berita dan 
pengumuman terkini mengenai program Eco-Schools.  
 
Edisi ini memberi tumpuan kepada  langkah kedua dalam Kaedah Eco-Sekolah 7-
Langkah, Kajian Alam Sekitar. Dalam seksyen Spotlight, kami mengetengahkan proses 
kajian alam sekitar  yang dijalankan oleh SMK Muhibbah. Dalam seksyen Resources & 
Ideas , kami berkongsi panduan ringkas untuk menjalankan kajian alam sekitar. 
 
Akhir kata, dengan berbesar hati kami menjemput sekolah-sekolah yang berdaftar un-
tuk mengemukakan laporan tentang perjalanan mereka ke arah Bendera Hijau. Tum-
puan khas untuk isu seterusnya adalah "Pelan Tindakan". Kami  amat mengalu-alukan 
sumbangan anda!  
 
2ÁÂÉȭÁÈ 
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Spotlight on Eco-
Schools 

This section features the 
activities of schools that have 
registered for the Eco-
Schools programme. Each 
issue will focus on a particular 
theme. 

For  this issue, we invited 
schools to send in contribu-
tions related to their Eco-
#ÏÍÍÉÔÔÅÅÓȭ  %ÎÖÉÒÏÎÍÅÎÔÁÌ 
Review process.   

SMK Muhibbah responded 
enthusiastically with a stu-
dent-produced report and 
photos documenting the 
environmental review proc-
esses and associated follow-
ups.  

Although SMK(A) Mohamad 
!ÌÉ 2ÁÎÁÕȭÓ ÓÕÂÍÉÓÓÉÏÎ ×ÁÓ 
not directly related to the 
theme, it did provide a com-
prehensive overview of the 
ÓÃÈÏÏÌȭÓ ÅÃÏ-programmes for 
the year, and we felt  that this 
ÓÃÈÏÏÌȭÓ ÆÉÒÓÔ ÃÏÎÔÒÉÂÕÔÉÏÎ ÔÏ 
the newsletter  should be 
shared with others.  

All schools that have regis-
tered for the programme are 
welcome to send in articles 
and photographs featuring 
ÔÈÅÉÒ ÓÃÈÏÏÌÓȭ ÁÃÔÉÖÉÔÉÅÓȢ  

 

Pengalaman SMK Muhibbah dalam Men-
ÊÁÌÁÎËÁÎ Ȱ%ÎÖÉÒÏÎÍÅÎÔÁÌ 2ÅÖÉÅ×ȱ 

Oleh: Nurul Asriyana binti Roslan, Tingkatan 4S1 
SMK Muhibbah, Sandakan. 
 
Warga SMK Muhibbah berasa amat bangga apabila sekolah didaftarkan untuk men-

yertai program Eco-Schools di Malaysia.  Jawatankuasa Eco telah diwujudkan sejak 

pendaftaran sekolah ini.  Ahli-ahli jawatankuasa program ini terdiri daripada majoriti 

pelajar yang dibimbing oleh guru-guru penasihat. Eco-Schools Programme ialah satu 

program peringkat antarabangsa yang memberi tanggungjawab kepada pelajar un-

tuk membuat keputusan dan tindakan bagi memelihara dan memulihara alam sekitar 

dengan lebih sistematik. 

Perjumpaan ahli-ahli Jawatankuasa Eco telah dibuat secara berperingkat  dimulakan 

dengan Skuad Lanskap dan diikuti oleh Skuad Kebersihan, Skuad Kantin dan Flying 

Skuad pada 11 OGOS 2011 di Bilik Gerakan.  Guru-guru penasihat yang turut hadir 

bersama ialah Cikgu Andi Sarimah, Cikgu Nurain dan Cikgu Fitriani.  Perjumpaan 

pertama ini bertujuan untuk menerangkan peranan skuad dalam program Eco -

Schools.  Ahli-ahli skuad diingatkan agar sentiasa menunjukkan kewibawaan dan 

keyakinan diri dalam menjalankan tugas skuad.  Ahli skuad sebenarnya merupakan 

pengawas sekolah yang bertanggungjawab ke atas tugas-tugas yang lebih spesifik 

berdasarkan lokasi sekolah.  Selain daripada itu, tugas-tugas ahli skuad juga merang-

kumi tugas melindungi alam seki-

tar  terutamanya di kawasan yang 

telah dipertanggungjawab bagi 

setiap skuad.   

Melalui program ini, pelajar dapat 

mempelajari tentang tindakan 

yang perlu diambil terhadap isu-

isu berkaitan dengan alam sekitar 

seperti penggunaan air, pem-

buangan sampah, kebersihan 

tandas dan sebagainya.  Setiap 

ahli skuad akan diberi borang 

ulasan senarai semak berkaitan 

dengan alam sekitar dan setiap 

isu yang ditimbulkan harus ada penyelesaian. Cadangan penyelesaian ini akan men-

jadi asas kepada perancangan pelan tindakan.  Pelaksanaan pelan tindakan akan 

dibuat oleh pelajar yang diketuai oleh ahli-ahli skuad.  

Pada hari Jumaat, Skuad Kantin, Skuad Kebersihan, Flying Squad dan Skuad Lanskap 

telah melaksanakan 'environmental review' berkenaan isu alam sekitar yang ada di 

  

 

Flying Squad sibuk meneliti borang environ-
mental review 

Photo: © SMK Muhibbah 
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Ȱ!ÐÁ ÙÁÎÇ ÍÅÎÁÒÉË ÔÅÎÔÁÎÇ ÁËÔÉÖÉÔÉ ȬÅÎÖÉÒÏÎÍÅÎÔÁÌ ÒÅÖÉÅ×ȭ ÉÎÉ ÉÁÌÁÈ ÐÅÌÁÊÁÒ ÂÅÌÁÊÁÒ 
membuat keputusan secara kolektif melalui perbincangan dan pertimbangan dibuat 
ÄÅÎÇÁÎ ÍÅÎÇÁÍÂÉÌ ËÉÒÁ ÆÁËÔÏÒ ËÏÓ ÄÁÎ ËÅÓÅÇÅÒÁÁÎȢȱ    

'ÁÌÌÅÒÙȡ 3-+ -ÕÈÉÂÂÁÈȭÓ %ÃÏ-
Committee at work 

SMK Muhibbah pada waktu rehat 12 OGOS 2011.  Sesi per-

bincangan dan menjana strategi telah dibuat berkaitan isu 

tabiat pembuangan sampah.  Kami berkesempatan men-

genal pasti punca-punca pembuangan sampah dan menjana 

cadangan tentang langkah untuk membendung tabiat pem-

buangan sampah ini.  Antara cadangan yang diberikan ter-

masuklah meletakkan tong sampah di tempat strategik yang 

sering kelihatan bersampah, mengadakan kempen keseda-

ran, memberi teguran kepada pelajar dan mendenda pelajar 

yang sering membuang sampah.  Terdapat juga ahli skuad 

yang mencadangkan agar pelajar menyimpan sampah dalam 

kocek mereka dan seterusnya membuang sampah tersebut 

ke dalam bekas yang disediakan oleh skuad yang bertugas 

sebelum naik ke kelas.  Apa yang menarik tentang aktiviti 

ȬÅÎÖÉÒÏÎÍÅÎÔÁÌ ÒÅÖÉÅ×ȭ ÉÎÉ ÉÁÌÁÈ ÐÅÌÁÊÁÒ ÂÅÌÁÊÁÒ ÍÅÍÂÕÁÔ 

keputusan secara kolektif melalui perbincangan dan pertim-

bangan dibuat dengan mengambil kira faktor kos dan ke-

ÓÅÇÅÒÁÁÎȢ   Ȭ%ÎÖÉÒÏÎÍÅÎÔÁÌ ÒÅÖÉÅ×ȭ ÉÎÉ ÍÅÒÕÐÁËÁÎ ÓÁÔÕ 

perkara yang baru bagi para pelajar.  Tambahan pula, aktiviti 

ini bukan sahaja mencabar tetapi juga menyeronokkan. 

Ahli-ahli skuad akan membuat perjumpaan sekali lagi 

selepas peperiksaan iaitu pada 22 Ogos 2011 bagi merancang 

pelan tindakan Eco-Schools untuk bulan Ogos - November 

2011.  Sebagai salah seorang daripada ahli skuad, saya 

berasa sangat gembira kerana diberikan kepercayaan untuk 

menggerakkan program Eco School. 

  

 

Photo 1: Environmental Review by Ms 
Rapidaya Budin and Landscape Squad 

Photo 2: Landscape Squad labelling 
Dracaena surculosa at Lorong Bakawali  

Photo 3: Teacher shows how to tie the 
label properly 

 
 

Photo: © SMK Muhibbah 

Photo: ©SMK Muhibbah 
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Ȱ4Ï ÃÁÔÃÈ ÔÈÅ ÒÅÁÄÅÒ΄Ó ÁÔÔÅÎÔÉÏÎȟ ÐÌÁÃÅ ÁÎ ÉÎÔÅÒÅÓÔÉÎÇ ÓÅÎÔÅÎÃÅ ÏÒ ÑÕÏÔÅ ÆÒÏÍ ÔÈÅ 
ÓÔÏÒÙ ÈÅÒÅȢȱ 
Ȱ-ÁÔÌÁÍÁÔ ÍÅÎÊÁÄÉËÁÎ 3-+ !ÇÁÍÁ -ÏÈÁÍÁÄ !ÌÉ 2ÁÎÁÕ ÓÅÂÁÇÁÉ ÐÕÓÁÔ 0ÅÎÄÉÄÉËÁÎ 
!ÌÁÍ 3ÅËÉÔÁÒ ÍÅÎÊÅÌÁÎÇ ΨΦΧΪ ÔÅÌÁÈ ÔÅÒÓÅÍÁÔ ÄÁÌÁÍ ÈÁÔÉ ÓÅÔÉÁÐ ÐÅÌÁÊÁÒ ÄÁÎ ÇÕÒÕȢȱ 

kan Alam Sekitar menjelang 2014 telah tersemat dalam hati 

setiap pelajar dan guru. Pelbagai aktiviti telah dilaksanakan 

ÓÅÐÅÒÔÉ Ȭ0ÒÏÇÒÁÍ 0ÅÎÁÎÁÍÁÎ 0ÏËÏË ÄÉ ÄÁÌÁÍ ËÁ×ÁÓÁÎ ÓÅËÏȤ

ÌÁÈ ÂÅÒÓÁÍÁ /)3#!ȭȟ Ȭ0ÅÎÁÎÁÍÁÎ 0ÏËÏË ÓÅÐÁÎÊÁÎÇ *ÁÌÁÎ 

-ÁÓÕË ÂÅÒÓÁÍÁ *++ +Ç ,ÏÈÁÎ 5ÌÕ 2ÁÎÁÕȭȟ ÄÁÎ Ȭ'ÏÔÏÎÇ 

2ÏÙÏÎÇ 0ÅÒÄÁÎÁ ÂÅÒÓÁÍÁ 0)"'ȭ Ȣ 0ÁÄÁ ÍÁÓÁ ÁËÁÎ ÄÁÔÁÎÇ 

pihak sekolah amat berharap akan dapat meneruskan 

Ȭ0ÒÏÇÒÁÍ 4ÁÍÁÎ "ÏÔÁÎÉ ÄÁÎ +ÅÂÕÎ .ÅÎÁÓȭ ÄÉ ËÁ×ÁÓÁÎ ÓÅËÏȤ

lah.  

16 Febuari 2011 telah menyaksikan kerjasama erat antara 

Program #ÈÉÌÄÒÅÎȭÓ &ÏÒÅÓÔ yang berpusat di Tenom Sabah 

dengan kerjasama Kerajaan Jepun ( OISCA) dan sekolah ini. 

Program ini bertujuan meminta nasihat dan sumbangan dari 

pihak OISCA untuk merealisasikan penghijauan persekitaran 

sekolah. Sehingga ke hari ini, pihak OISCA telah menyum-

bangkan lebih kurang 400 pokok pelbagai spesies dengan 2 

kali gotong royong penanaman pokok. Pengurus OISCA En. 

T. Kosual dari Jepun  juga telah mengadakan lawatan Khas 

pada 24 Jun 2011 yang lepas untuk memberikan sedikit takli-

mat dan meninjau program penghijaun di sekolah ini. Walau-

pun terpaksa menggunakan penterjemah semasa berkomu-

nikasi, tetapi pertemuan antara dua pihak ini membawa 

makna yang sangat besar. 

Sekolah ini sebenarnya amat bertuah kerana mendapat sok-

ongan yang amat padu dari penduduk setempat terutama-

nya dari JKK Kampung Lohan Ulu Ranau. Pada bulan April 

yang lepas, seramai 10 orang wakil JKK Kg Lohan Ulu dan 2 

orang wakil dari OISCA telah membantu pelaksanaan 

Ȭ0ÒÏÇÒÁÍ 0ÅÎÁÎÁÍÁÎ 0ÏËÏË ÓÅÐÁÎÊÁÎÇ *ÁÌÁÎ -ÁÓÕË ËÅ 3ÅȤ

ËÏÌÁÈȭȢ  (ÁÍÐÉÒ ΨΦΦ ÐÏËÏË ÔÅÌÁÈ ÂÅÒÊÁÙÁ ÄÉÔÁÎÁÍȢ 7ÁÌÁÕÐÕÎ 

program ini belum siap sepenuhnya tetapi jawatankuasa Eco-

Schools sekolah amat yakin dengan komitmen dari semua 

pihak terutamanya kerjasama dari pihak luar amat mem-

bantu mengarap impian ini. 

 

Pada awal tahun ini pihak pengurusan ekosistem seko-

lah telah sepakat mengambil keputusan untuk  mewar-

nakan persekitaran sekolah dengan kehijauan semula-

jadi alam sekitar. Ahli jawatankuasa telah dibentuk khas 

untuk merealisasikan harapan seluruh warga sekolah ini 

ÄÅÎÇÁÎ ÂÅÒÔÅÍÁËÁÎ Ȱ3ÅËÏÌÁÈ $ÁÌÁÍ 4ÁÍÁÎȱ Ȣ !ÐÁÔÁÈ 

lagi keputusan warga sekolah menyertai program Eco-

Schools anjuran WWF-Malaysia  sangat memberi moti-

vasi untuk mencapai impian ini. Matlamat menjadikan 

SMK Agama Mohamad Ali Ranau sebagai pusat Pendidi-

3-+ɉ!Ɋ -ÏÈÁÍÁÄ !ÌÉ 2ÁÎÁÕ "ÅÒÕÓÁÈÁ -Å×ÕÊÕÄËÁÎ Ȱ3ÅËÏÌÁÈ $ÁÌÁÍ 
4ÁÍÁÎȱ 

Wakil dari OISCA memberi taklimat kepada pelajar tentang 
cara menanam pokok 

Photo: © SMKA MOHD Ali/Floridah Oleh: Puan Nurul Fadhillah Mohd Ihsan, Setiausaha 
Program Eco-Schools, SMK(A) Md. Ali, Ranau. 


